
 

 Consell barri Barceloneta 
 
 

Data: 23 de febrer de 2023 

Lloc:  Centre civic Barceloneta 

Hora:  Inici: 18:30h Fi: 21:30h  

Assistents: 

Presidenta:  

Jordi Rabassa 

Consellers: 

Alba Segura Gomila( ERC);Oriol Casabella (PSC); Jaume Tomillero Cabot ( ERC); David Pequeño ( 
Bcn-Comú); Alfons Mollons (Junts); Miriam Gonzalez (CS) 

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

 Agent Mossos  ORC(1);   Guardia Urbana (1); Direccio centre civic; Direcció de la Biblioteca 
Barceloneta- La Fraternitat; Direccio serveis a les persones i territori Ciutat Vella (2) Total: 6 

Assistents representants d’entitats: 

 AAVV Barceloneta (3); ACIB (1), Associacio de veins de Maquinista (6); Associacio de veins barri 
mariner Barceloneta (6); ABA (1); Gegants de la Barceloneta (1) Associacio de veins Maquinista (2); CE 
Barceloneta Futsal (1) ANC (1) Total:21 

Veïnat a títol individual: 

12 

Ordre del dia: 

Ordre del dia:  

1. Punt Informatiu 

2. Punt deliberatiu: La Barceloneta, balanç de mandat. 

3. Torn obert de preguntes

 

 

 

 

 

 

Acta de: 



 

1. PUNT INFORMATIU : 

Desenvolupament de la sessió: 

Per començar, el regidor Rabassa fa una introducció en la qual explica l’ordre del desenvolupament de 
la sessió: primer, una part informativa que inclou un resum del mandat; segon, una part deliberativa que 
el fixa la Comissió de Seguiment; tercer, un torn obert de paraules sobre qualsevol assumpte. 

Fa saber que s’han fet tres consells de barri a l’any en els quals s’han tractat diversos temes i comenta, 
de forma succinta,  dades disponibles aquí relatives a les línies mestres del Pla d’Actuació Municipal i 
del Pla d’Actuació del Districte (decrets aprovats, en relació amb el que s’ha executat i el que resta 
pendent de realitzar. En aquest sentit, emfatitza l’impacte que va tenir la pandèmia de la COVID en 
districte a través de la mobilització de recursos econòmics i de nou personal per fer-hi front. També, 
destaca, a continuació, les següents actuacions: 

 Decret que entra en vigor l’1 de març, pioner a l’Estat espanyol, en relació amb la limitació de 
grups de vianants que segueixen una visita que ja no podran utilitzar megàfons ni superar 20 
persones sense comptar qui fa de guia. 

 Transformació de la Via Laietana en què només hi haurà un únic carril de pujada. 
 Restricció dels trixies (bicicletes-taxi) a unes rutes concretes 
 Edificació, la Xarxaire, que és el primer edifici de cohabitatge al barri al passeig de Joan de 

Borbó, 11. 
 Control de la recollida de residus comercials i cartró. 
 Inspeccions a botigues d’esports aquàtics per ocupació de l’espai públic (taules de surf, pales, i 

rètols publicitaris dels articles i serveis que ofereixen). 

Pel que fa a les terrasses informa que abans de la COVID n’hi havia 82, però després de la COVID 
només s’han consolidat tres terrasses atorgades per la COVID, és a dir, que ara hi ha 85 terrasses al 
barri. Igualment, assenyala que des de 2019 a 2022 s’ha duplicat el nombre d’expedients oberts per 
incompliment de la normativa de terrasses.  

En l’àmbit de les inspeccions a habitatges d’ús turístic, dona part que al barri hi ha 64 habitatges amb 
llicència i que hi ha 20 expedients oberts a 20 habitatges sense llicència.  

Sobre l’acció Baixos Barcelona, comunica que a partir de queixa de l’Associació de Veïns de la 
Barceloneta s’impulsa una campanya per comprovar l’activitat dels baixos d’edificis (comercial o 
residencial), ja que existia la sospita que molts no complien amb ús residencial. Així, s’han fet 300 
visualitzacions d’emplaçaments amb el resultat que cinc són locals feien un ús de magatzem no permès 
i 28 locals resten en seguiment per no poder-se acreditar un ús, però es presumeix que estan tancats.  

Respecte a les inspeccions a les discoteques del passeig Marítim, dona a conèixer que tots aquests 
establiments tenen expedients oberts, s’han detectat 61 infraccions de divers nivell de gravetat i s’han 
efectuat 20 comprovacions entre 2019 i 2022 (14 comprovacions el 2022). En aquesta línia, remarca 
que el compliment d’una multa es pot efectuar a través d’un pagament o del tancament. Un bon 
exemple d’això és la discoteca Pachá que va tancar quinze dies. 

Un altre punt important és la informació detallada sobre dispositius policials entre la qual posa en relleu 
que hi ha més 400 agents destinats al districte i, de manera que, realitzen itinerari per arreu del districte. 
Particularment, destaca que al districte hi ha tres comissaries: una al carrer Tàpies amb 437 agents, una 
a la Rambla que acull a unitats específiques i una a la Barceloneta conjunta amb el Cos de Mossos 
d’Esquadra (CME) que disposa d’un horari 24 hores durant la turística.  

https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/sites/default/files/plenari/fitxers/docu_definitu22.11.14_cdb_barceloneta.pdf


 

Assabenta que dels serveis ordinaris a la Barcelona hi ha tres patrulles uniformades i dos agents de 
barri. Més dos equips de suport, dos equips de reacció ràpida i, durant l’estiu (maig-setembre), vuit 
patrulles de reforç en el torn de nit. Així com, dona part que la Unitat de Platges la formen vuitanta 
agents, vuit caporals, dos sergents i un sotsinspector.  

En un altre ordre de coses, expressa, sintèticament, dades del barri sobre les diferents actuacions o 
programes del Pla de Dinamització Econòmica (2019-2022) que compta amb una dotació de més d’un 
milió d’euros per generar ocupació o millorar la rendibilitat de projectes econòmics (privats o sense 
afany de lucre): Impulsem el que fas; Estratègia Amunt Persianes (compra d’un local a carrer del Doctor 
Aiguader); subvencions via Economia Social i Solidària; assessorament a través de Comerç a punt. 

Quant a la millora dels entorns a escolars a través del projecte Protegim les escoles, enumera els 
centres en què s’han fet actuacions (CEIP Escola Alexandre Galí, EBM La Mar, CEIP Escola 
Mediterrània, i IES Joan Salvat Papasseit), com per exemple, l’eixamplament de voreres, i espais 
d’estada i joc. 

En canvi, sobre la inversió municipal per a la millora de l’interior de centres educatius exposa que s’hi ha 
esmerçat una despesa de gaire 1 milió d’euros per a l’arranjament de patis, pintura, protecció solar, 
façanes, fusteria... 

Altrament, informa, a continuació, d’altres actuacions concretes al barri: 

 Restauració de l’Arc de la Maquinista (gairebé, 150.000 €) 
 Millores al Parc de la Barceloneta (arbrat, pista de petanca, manteniment o reparació del 

paviment) 
 Reducció de motos a la calçada (creació de més de 150 places d’aparcament) 

 
El regidor subratlla que arran de les aturades del subministrament elèctric a diferents indrets de Ciutat 
Vella el Districte va aconseguir que les empreses subministradores (ENDESA) fessin les inversions 
corresponents, això es va materialitzar, especialment, en obres als barris del Raval i la Barceloneta. 
 
Pel que fa al cablejat a les façanes, fa saber que l'abril de 2022 es va instar a les empreses de telefonia 
a endreçar el cablejat. No obstant això, la normativa estatal dona plena llibertat a les empreses 
operadores en tant que les considera un servei prioritari i, en conseqüència, poden obviar les peticions o 
requeriments de les autoritats municipals i els ajuntaments no les poden multar. Per aquest motiu, 

poques companyies han fet intervencions per adequar-se a l’ordenança d’usos i paisatge urbà. 
 
Amb tot, anuncia que s’ha aconseguit crear un grup de treball amb les operadores (Tefónica i Orange) i 
el Districte per avançar en el seguiment de les problemàtiques i obtenir compromisos d’actuació 

Relatiu a pressupostos participatius, que són projectes presentats i votats per la ciutadania, enumera els 
dos executats al barri de la Barceloneta: Creem un carril bici al passeig Joan de Borbó, i Instal·lem una 
boia per mesurar l’acidificació del Mediterrani. 

 

2. PUNT DELIBERATIU: LA BARCELONETA, BALANÇ DE MANDAT 

Pel que fa al soroll, explica que es van desenvolupar la figura de les Zones Acústicament Tensionades 
en Horari Nocturn (ZAHTN) que són onze a tota la ciutat de les quals quatre a Ciutat Vella: una al barri 
de la Barceloneta al carrer de Miquel Pedrola i Alegre (abans carrer Almirall Churruca). 



 

Informa que, abans de la finalització del mandat, es farà una anàlisi de totes les dades per valorar a 
partir de les dades de sonometria aplicar mesures de reducció d’horaris a terrasses, restaurants, 
supermercats i, si convé, també a qualsevol altre àmbit. 

Recorda que les terrasses tenen un horari de tancament, però hi ha tres espais singulars que disposen 
d’una hora de més a raó d’un decret: passeig de Joan de Borbó, plaça Reial, i la Rambla. Per tant, sosté 
que és urgent reduir l’horari d’aquests enclavaments al mateix horari que les ZAHTN.    

Així doncs, a partir del dia 10 de març de 2023, les terrasses situades al passeig de Joan de Borbó 
hauran de tancar un hora abans com a mesura per lluitar contra les molèsties per soroll que generen al 
veïnat. O, dit d’una altra manera, de diumenge a dijous tancaran a les 00.00 i de divendres a dissabte 
tancaran a la 01.00. 

L’objectiu és, més endavant, reduir l’horari singular que tenen la plaça Reial i la Rambla.   

Quant al Bus a demanada i, en concret, sobre l’execució de les peticions de modificació de la ruta del 
bus 120 perquè passés pel carrer de l’Escar i l’Hospital del Mar, novament, encara no s’ha pogut valorar 
realitzar la modificació del trajecte per una incidència informàtica.  Confia que abans del mes de maig 
tingui una valoració sobre aquest tema.  

Informa, de forma concisa, d’obres i equipaments al barri: 

 Parc de la Barceloneta, instal·lació d’àrea de jocs (inici l’abril de 2023) 
 Obres edifici Segle XX (inici d’obres: setembre 2023) 
 Local al passeig de Joan de Borbó, 45 (entrega projecte: novembre 2023) 
 Ampliació Escola Bressol La Mar (curs 2023-2024) 
 Construcció 29 habitatges al passeig de Joan de Borbó, 44 (inici d’obra: novembre 2023) 
 Acord amb propietari privat per a la cessió durant 15 anys d’edifici al carrer de Santa Clara, 80-

82 (11 habitatges). 

En relació amb el nou CAP de la Barceloneta, fa saber que s’ha elaborat un informe amb una proposta 
de cessió d’emplaçaments a l’Institut Català de la Salut (ICS), que és l’encarregat d’aixecar l’edifici, i en 
el proper consell de Salut es donarà més detalls sobre els avantatges i desavantatges de cadascuna de 
les ubicacions. Mentrestant, l’ICS té prevista una ampliació provisional del CAP de la Barceloneta. 

Un altre punt important és l’exposició dels trets més significatius del Pla de Dinamització Comunitària. 
D’aquesta manera, ressalta el reforçament de la intermediació per mitjà del Punt d’Informació i 
Orientació Laboral de la Barceloneta (PIOL), el treball de la formació antirumors (Barceloneta barri 
d’acollida), i el projecte Radars que aborda la solitud no desitjada i les situacions de risc de la gent gran. 

Igualment, assabenta a l’audiència dos programes d’èxit, Prometeus i el Casal comunitari. El primer que 
fa l’acompanyament a joves, en situació de desavantatge socioeconòmic, perquè accedeixin a formació 
professional de grau superior  o formació universitària o bé perquè no l’abandonin aquests estudis (curs 
2021-2022 sis alumnes: dos accedeixen a formació professional superior i quatre accedeixen a la 
universitat). En segon, s’enfoca a formacions per minvar la bretxa digital que existeix al barri (2021, 500 
persones ateses, i 2022, 640 persones ateses). 

 

 

 



 

Obre un torn de paraules: 

 
Exposició demanda o pregunta Resposta Regidor 

Sergio, veí. 

Informa que se sent bocabadat perquè l’exposició del regidor no 
coincideix amb la realitat del seu dia a dia al barri. A tall d’exemple, 
es plany que l’estat de les Pistes Poliesportives Municipals del Parc 
de la Maquinista encara no estan arreglades (ocupació per coloms, 
terra malmès, goteres…) i dificulten l’accés de la canalla i els joves a 
l’esport.  
 

Indica que demanarà revisar l’estat de la instal·lació per donar una 
resposta per si cal tornar a fer l’obra.  

 

Toni, veí. 

Vol conèixer si es preveu aplicar restriccions sobre els sorolls en 
horari de matinada, en torn les 5.00, perquè hi ha establiments que 
no respecte el dret al descans. 

Indica que demanarà revisar l’estat de la instal·lació per donar una 
resposta per si cal tornar a fer l’obra.  

Expressa sorpresa per la possibilitat que hi hagi establiments que 
obrin a les 5.00 i creu que això no és d'acord amb el marc legal.  

Informa que s’ha començat a fer les restriccions en horari nocturn 
perquè hi ha l’aval de l’Organització Mundial de la Salut (OMS) sobre 
la limitació més gran en l’emissió de decibels i perquè la llei catalana 
permet als ajuntaments aplicar restriccions sobre l’horari de 
tancament, però no sobre l’horari d’obertura . No obstant això, es 
declara obert a, si convé, emprendre mesures per aplicar restriccions 
en horari de matí o matinada.  

Manel, membre de l’associació de veïns de la Barceloneta 

Comunica que ha presentat escrit al Districte perquè en aquesta 
sessió del Consell de Barri hi assistís personal tècnic del 
Departament de Paisatge Urbà per traslladar les seves impressions 
sobre el que entén és una disbauxa arquitectònica. Tanmateix, cap 
representant del cos tècnic ha assistit a la reunió i ho lamenta.  

Així doncs, considera que criteri tècnic d’actuació no és acurat ni prou 
professional. N’és un bon exemple d’això que una mateixa finca tingui 
dues intervencions amb criteris diferents.  

Sobre el CAP Barceloneta, recorda que existeix un pla aprovat amb 
el suport d’associacions de veïns i personal sanitari perquè el CAP es 
fes al passeig Marítim, 25 (Parc de la Catalana). Consegüentment, no 
comprèn l’encaterinament per debatre noves ubicacions, ja que fer-
ho és obviar la decisió majoritària del veïnat que si no se segueix 
caldrà defensar aquesta posició.  
 

Assenyala la intenció de programar una trobada juntament amb 
Departament de Paisatge Urbà (Regidoria d’Ecologia, Urbanisme, 
Infraestructures i Mobilitat) per analitzar les possibles incongruències 
en l’aplicació de la normativa. 

Informa que la negociació de l’emplaçament del nou CAP es fa amb 
el CATSalut (contacte: directora de l’Àrea Integral de Salut Barcelona 
Litoral) que és el màxim responsable per sobre del Parc Sanitari Pere 
Virgili, així es valoren els diferents llocs   d’establiment segons 
diferents criteris. Amb tot i amb això, ressalta el vot decisori el té el 
CATSalut que és qui s’encarregarà de construir els ambulatoris  

Ara bé, assenyala que aviat en el Consell de Salut es facilitaran més 
detalls sobre aquesta matèria.  

Pel que fa a l'acord aprovat sobre l’emplaçament del centre d’atenció 
primària al passeig Marítim, 25, informa que el CATSalut manifesta 
que no li consta aquest escrit i ell mai n’ha tingut accés. Per això, 
demana que algun dels presents li faci a mans per fer-ne una còpia i 
actuar en conseqüència.  

En relació amb els guals de l’església evangèlica, pren nota perquè 
es revisi i indica que en una pròxima reunió es donaran més detalls 
sobre aquests aparcaments per a motos. També, apunta que aquests 
aparcaments estaven en període de prova i, per tant, si convenia, 
s’eliminarien.  

Mari Carmen, treballadora del CAP Barceloneta 

Puntualitza que, d’una banda, el CAP Barceloneta no depèn de l’ICS, 
sinó del Parc Sanitari Pere Virgili. I, de l’altra, que li sorprèn malgrat  
treballar a la Direcció del CAP Barceloneta no estar assabentada de 
la proposta d’emplaçament del nou CAP. 

Es queixa que les motos aparquen en el gual de l’església evangèlica 
i això no els permet accedir a l’aparcament. 

 

Dolores, veïna. 

Es queixa de la demora en l’execució dels projectes al barri. 

Per altra banda, critica que el regidor no hagi esmentat la pressió 
veïnal com a impulsor de la restauració de l’Arc de la Maquinista o de 
la regulació del trixies. 

Qüestiona si consideren que han fet prou habitatge al barri. 

Per acabar, agraeix la tasca dels cossos policials (GUB,CME), opina 
que el protocol d’atenció telefònica del 112 no és l’adequat perquè es 
dedica massa temps a recollir informació sobre qui truca i no sobre 
els fets que motiven la trucada.  
 

Reconeix que totes les accions empreses des del Districte s’han fet, 
en bona part, gràcies a la pressió veïnal, però també mercès a la 
proactivitat del funcionariat que detecta mancances al barri. 

Respecte a la lentitud de l’obra pública, evoca que cal tenir present 
que en aquest mandat durant un any i mig l’obra pública s’ha aturat 
arreu de l’Estat espanyol amb motiu de la pandèmia (estat 
d’excepció) perquè no es podia licitar obra pública. 

Dona detalls sobre els procediments de licitació: són lents, dotze 
mesos, més sis mesos d’exposició al públic. Així, pel cap baix, 
qualsevol projecte que representi una gran despesa implica dos anys 
per començar a iniciar-se.  
 

Carmen, Gegants de la Barceloneta/ Membre de l’associació de Comunica que en ser un procés participatiu pensava que ja s’havia 



 

veïns de la barceloneta.  

Sobre les obres a l’edifici Segle XX, demana que es faciliti a les 
entitats la informació definitiva sobre el projecte perquè encara no 
l’han rebuda. També, reclama que se li asseguri que les obres 
començaran el setembre de 2023 i no quedaran pendents a l’albir del 
proper mandat. 

Fa patent que li sembla aberrant una despesa de 900.000 € per un 
local a Doctor Aiguader i es pregunta quin negoci s’hi encabirà.  
 

enviat el retorn amb les conclusions corresponents a les entitats 
partícips. 

Així doncs, es compromet a fer-li arribar, però avisa que encara no hi 
ha projecte executiu, sinó un esborrany del projecte.  

Sobre la tema d’assegurar que les obres que ha explicat el regidor 
s’executin, fa saber que, sovint, un mandat acumula compromisos 
d’execució d’obra d’un mandat i equip de govern anterior perquè els 
processos de licitació i execució de grans obres són llargs.  

Sosté que, normalment, els compromisos d’un mandat anterior 
s’executen perquè, en cas contrari, cal pagar indemnitzacions fet que 
seria –opina- actuar de forma irresponsable. Entre altres motius, 
transmet que el govern és molt transparent sobre les actuacions 
pendents o en curs perquè la ciutadania el pugui fiscalitzar.  

Amb relació a la despesa del local de carrer del Doctor Aiguader, 
informa que la compra està inserida dins d’un programa públic 
d’activació econòmica per oferir locals de lloguer per sota el preu de 
mercat. 

Lourdes, veïna. 

Fa saber el seu malestar sobre el poc control de l’estacionament de 
bicicletes de lloguer en les noves places d’aparcament de motos, que 
s’han guanyat per l’eliminació de places d’aparcament de cotxes, en 
un barri en el qual és difícil aparcar amb automòbil. A més, destaca 
que s’ha reduït la presència del vigilant de la zona residencial. 

En el marc de la seguretat, considera que no n’hi ha prou amb una 
ampliació del personal de la Guàrdia Urbana durant el període 
d’estiu, sinó que aquesta dotació hauria de ser igual o similar durant 
la resta de l’any perquè és un barri amb mota pressió turística.  

Pel que fa als habitatges turístics, informa que valora al govern 
municipal amb zero perquè continuen havent-hi.  
 

Coincideix amb ella que la Barceloneta està plena de gom a gom de 
gent, com també succeeix al barri Gòtic. Per això, apunta que cal 
revisar com fer front a aquest ús de l’espai públic i la convivència 
amb els veïns.  

Sobre l’aparcament de trixies al carrer de la Proclamació, fa saber 
que la Guàrdia Urbana és present a la reunió i pren nota per observar 
aquesta situació. 

Respecte als habitatges d’ús turístic, subratlla que no s’ha reduït el 
nombre plantilla visualitzadora que depenen d’Ecologia Urbana ni les 
persones visualitzadors que depenen del Districte.  En suma, tant la 
tasca de visualització com d’inspecció de pisos turístics continua 
activa.  

Carmen, membre d’associació de veïns.  

Sobre les places d’estacionament per a motos al carrer de l’Atlàntida, 
considera que no s’ha amidat bé perquè cada cop que passa un 
camió o una furgoneta s’endú els retrovisors de més d’una moto.  

Lamenta que encara no s’hagin resolt per complet els talls de llum i 
que les companyies de telefonia no tinguin cap consideració sobre el 
cablejat a les façanes. Fins i tot, hi ha carrers on el cablejat arriba fins 
a terra.  

Critica la reducció d’aparcaments de cotxes per dedicar-los a patinets 
o bicicletes. Així, pregunta que han de fer els residents que tenen 
vehicle per poder aparcar els cotxes? 

Llegeix manifest presentat via Registre General, amb el suport de 
nombre significatiu d’entitats del territori, en relació amb l’oposició del 
bus a demanda en què reclamen que el bus de barri 120 de Ciutat 
Vella abasti completament el barri de la Barcelona  i no deixi zones 
del barri sense servei (mercat, CAP Barceloneta, Hospital del Mar). 

 

Explica que en el projecte inicial no hi ha cap indicació que calgués 
moure la caixa transformadora d’electricitat. Afegeix que atesos els 
problemes amb els talls d’electricitat al barri, i l’obsolescència de la 
caixa l’única opció era renovar-la i moure-la com indicava ENDESA. 

També, fa notar que la llum és un servei prioritari i que no es podien 
arriscar a no garantir aquest dret per una acció incorrecta de 
l’administració. 

Quant als talls de llum, fa notar que en cap moment ha expressat que 
ja no es produeixen, sinó que ha mostrat a través d’una graella que 
ENDESA va duplicar el seu pressupost i ha fet un seguit d’actuacions 
de millorar, manteniment o reparació. A banda d’això, assenyala que 
es reuneixen periòdicament per revisar incidències i abordar 
actuacions.  

Respecte al cablejat a les façanes, informa que els municipis no 
tenen cap capacitat de sancionar a les empreses perquè la llei els 
considera serveis prioritaris. És per això que l'Ajuntament només pot 
promoure la creació d’espais de diàleg perquè les empreses s’avingui 
voluntàriament a resoldre la barrabassada del cablejat a les façanes. 

Sobre el bus de barri, assenyala que ha lliurat les reivindicacions 
veïnals a Transports Metropolitans de Barcelona (TMB) i els ha 
demanat que facin una trobada per parlar sobre la viabilitat de la línia 
amb els veïns i veïnes. En qualsevol cas, opina que seria útil aplicar 
el bus a demanda mentre es valora o s’implementa una extensió del 
trajecte del bus 120. Per això, remarca que els hi sol·licitarà fer una 
reunió per parlar de tot plegat al més aviat possible.  

Jaume, veí, 

Assenyala que l’ajornament de la finalització del projecte d’habitatges 
del passeig de Joan de Borbó, 11, arran de la descoberta d’un torre 
transformadora mereix valorar una dimissió.  

Montse, veïna. 

Transmet el malestar veïnal perquè a “la Repla” (plaça del Poeta 
Boscà) de divendres a diumenge les terrasses dels restauradors 
s’expandeixen i arriben a ocupar mitja plaça.  

També, manifesta que a la plaça juga la canalla que ha de conviure 
en un espai amb una rellevant presència de rodamons, sovint, en una 
situació d’embriaguesa. Això fa que a vegades hi hagi conflictes quan 

Informa que l’assignació de terrassa s’aplica a tothom sota uns 
criteris de disponibilitat d’espais i, per tant, és possible que hi hagi 
establiments molt respectuosos amb la normativa que tingui terrasses 
petites. Així mateix, en cas que hi cabés la possibilitat d’una 
assignació arbitrària, assenyala que cal tenir present que si hi ha un 
traspàs aquest també afectaria els drets sobre la terrassa. 

Posa de relleu que considera inajornable una modificació del règim 



 

les persones en situació de sense llar reben la topada d’una pilota.  

Demana major control de les motos aparcades i, sobretot, vol que hi 
torni a haver una pista tancada on la mainada pugui jugar.  
 

sancionador de les terrasses, però matisa aquesta qüestió és vota al 
Plenari municipal i necessita una àmplia majoria, és a dir, superior als 
partits del govern. Per tant, calen més de dos partits per aprovar una 
nova ordenança. 

Així mateix, el regidor Rabassa remarca que és favorable a un 
increment del règim sancionador que recullin la possibilitat de retirar 
llicències.   
 

3. TORN OBERT DE PREGUNTES 

El regidor obre un torn obert de preguntes en el qual inclou les contrarèpliques de l’anterior torn de 
preguntes.  

 
Exposició demanda o pregunta Resposta Regidor 

Montse, veïna.  

Respecte al règim sancionador de terrasses, reclama unitat per fer 
una nova normativa. També, destaca que li causa sorpresa que es 
puguin tancar discoteques 15 dies, però no terrasses. 

Demana que es faci alguna actuació sobre els habitatges o locals de 
planta baixa buits, assegura que n’hi ha molts de buits, alguns, són 
del Patronat Municipal de l’Habitatge.  
. 

Vist que la veïna no hi és no dona resposta a les seves demandes. 

Sergio, veí. 

Remarca que considera forassenyades les condicions per a la 
rehabilitació de les façanes que inclouen la retirada de les reixes i la 
reubicació dels aparells d’aire condicionat al terrat perquè 
representen una gran despesa econòmica. 

Demana que se li indiqui amb claredat si és imprescindible eliminar 
les reixes per accedir als ajuts.  

Opina que l’exposició del regidor és trobada allunyada de la realitat i 
demana que en el proper mandat els representants polítics lluitin pel 
benestar de la Barceloneta.  
 

Comunica que no hi ha una obligació de retirar les reixes de les 
façanes, però hi ha una tipologia de reixes que no és permesa i, per 
tant, cal canviar-les per accedir a l’ajut. Malgrat això, en la reunió 
amb Paisatge Urbà es podrà tractar aquesta qüestió. 

Per altra banda, subratlla que la prohibició de col·locar aparells d’aire 
condicionat no es nova, sinó que és vigent des de fa més de 15 anys. 

Quant al 112, assenyala que aquest és el telèfon d’emergències a 
nacional i no existeix cap municipi que compti amb telèfon local per 
comunicar emergències a Catalunya.    
 

Manel, membre associació de veïns de Barceloneta 

Vol conèixer si el Districte ha descartat l’emplaçament del CAP al 
Parc de la Catalana (passeig Marítim, 25). 

Demana una reunió que compti amb el Districte, el personal de 
l’Hospital del Mar, el personal del CAP, entitats i veïnatge per decidir 
l’emplaçament del CAP.  

Emfatitza que hi ha un maltractament històric al barri. Així, sosté que 
hi ha un dèficit d’inversió al barri i demana que facilitin dades sobre la 
inversió perquè considera que és escarransida.   

Critica la política de comunicació i participació, la considera ineficient 
i poc sostenible. Com a mostra, assenyala que l’enganxada de 
cartells a cada finca, de tant en tant, no arriba al veïnat perquè hi ha 
persones que arrenquen els cartells i els deixen anar a terra fet que 
embruta al barri.  

Així doncs, proposa que s’instal·lin finestretes tancades amb clau on 
desar la informació municipal o bé es posin pantalles a diferents 
enclavaments que també servirien per inserir, via pagament, anuncis 
dels establiments del barri.  

Lamenta l’eliminació de places d’aparcament al passeig Marítim per 
situar un carril bici, especialment, en un barri sense aparcaments 
municipals a un preu raonable. 

Es queixa que el paviment està ple de sots i que en lloc d’arranjar el 
carrers s’apliquen pegats per arreglar els forats.. 

Explica que la decisió sobre l’emplaçament del CAP es raona a 
través de criteris tècnics i, en conseqüència, no respon a cap 
instrucció política.  

En el proper Consell de Salut es donaran més especificacions sobre 
aquesta qüestió. 

En relació amb la inseguretat, fa notar que la Barceloneta o el 
Districte no són els llocs amb més fets denunciats o coneguts, sinó 
que ho és el districte de l’Eixample. Però, pròximament, es probable 
que aquesta situació canviï per aquest barri. 

Malgrat tot, cal millorar el nombre d’efectiu i el desplegament de la 
policia de barri. 

Quant al manteniment de les vies públiques, destaca donat dades 
sobre les diferents obre i que es fa el manteniment corresponent per 
tots el governs municipals  

Pel que fa al carril bici al passeig de Joan de Borbó, subratlla que es 
va informar a la ciutadania en una sessió d’aquest consell i que 
també era públic a través de la plataforma Decidim. De fet, afegeix 
que es va crear una comissió seguiment relativa als pressupostos 
participatius en què hi havia aquesta proposta i, a més, va rebre el 
vot favorable  de 1124 persones. Val a dir, que proposta més votada 
va tenir gairebé 2000 vots. 

Sobre el nomenclàtor dels carrers aquest és un tema que es pot 
parlar  en una ponència. 



 

Demana en nom d’entitats veïnals que el passeig Joan de Borbó torni 
a tenir el nom de passeig Nacional que se li va adjudicar el 1845 amb 
motiu de l’establiment del primer Tribunal Constitucional i en 
referències a les nacions.  

Sol·licita ubicar un memorial per als milicians i per les milicianes 
afusellats que van morir en defensa de la República en què, si és 
possible, constin es noms gravats.  

 

 

Dolores, veïna 

Indica que ha presentant diverses instàncies com a veïna de l’edifici 
de la Maquinista i que en la darrera acta el regidor va indicar que els 
concessionaris d’habitatges serien rebuts per l’Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació.  

Lamenta que en el darrer estat de comptes de les despeses de 
l’edifici de la Maquinista entregat en data 11/09/2022 es correspon a 
l’exercici 2020. 

Es compromet fer les gestions corresponents amb la regidora 
d’Habitatge perquè doni resposta als escrits que s’han presentat. 

Carmen, membre de l’associació de veïns de Barceloneta 

Fa una enumeració de les peticions que s’han presentat al Districte: 
WC autorentables, rampes de sortida del barri cap a Doctor 
Aiguader, que els diners de les filmacions s’inverteixin al barri. 

Discrepa amb el regidor en relació amb l’atorgament de terrasses a 
raó de criteris neutres i iguals per a tothom. A més, demana més 
control sobre el parament  

Pel que fa a les Puntes de la Barceloneta que l’Estat no cedeix a 
l’Ajuntament, informa que les entitats estan disposades a mobilitzar-
se, si els polítics els ho demanen.   

Pel que fa als blocs d’habitatges del passeig de Joan de Borbó 44, 
demana informació sobre el nombre de pisos i el compliment dels 
acords.  
 

Assevera que l’edificació d’habitatges al passeig de Joan de Borbó 
estarà formada per 29 i es seguirà el pacte acordat amb les entitats.  

Fa saber que és molt favorable a la instal·lació de WC autorentables, 
però la dificultat rau en el fet que la seva instal·lació implica una 
despesa anual de 800.000 €. 

Assabenta que la normativa sobre els espais destinats a terrasses 
està molt delimitada i és molt rígida. De fet, a escala estatal es 
preveu que les terrasses han d’estar separades de la paret de 
l’establiment per un espai 1,80 cm, però potser el cas del passeig de 
Joan de Borbó hauria de tenir un tractament espacial i permetre que 
estiguin adossades a la façana perquè complir la norma genera altres 
contingències negatives.  En aquest sentit, apunta que cal dirimir 
amb la Generalitat i l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat 
com abordar el compliment d’aquesta obligació legal.  

Sobre el bloc d’habitatges, informa que són 29 i s’ha aconseguit que 
un 50% es destinin a veïns i veïnes de la Barceloneta.  
 

Lourdes, veïna. 

Subratlla que hi ha una problema al Casal de la Gent Gran (carrer del 
Baluard, 28) perquè dimecres, 22 de febrer hi haurà 37 persones que 
es quedaran a dinar i ja no haurà cuinera. Així, proposa que el 
Districte subvencioni els àpats en restaurants propers i que les 
persones paguin el mateix import que paguen al casal. 

Apunta que corren diversos rumors sobre l’impacte de la Copa 
Amèrica al barri i, per això, demana una explicació precisa del seu 
desenvolupament i afectes pel veïnatge. 

Informa que el casal en jubilar-se la cuinera va decidir no licitar un 
nou servei de cuina  

Comunica que estan en contacte amb aquest casal de la Generalitat 
per oferir alguna solució, com ara, el servei d’Àpats en companyia.  

 

Carmen, membre d’associació de veïns.  

Agraeix les gestions de la tècnica de barri i, en grau més baix, també 
d’alguns consellers. 

Manifesta que des de l’associació de veïns no defalliran en la lluita 
pel benestar del barri.  

Fa esment a dos temes tractats en la darrera sessió, d’una banda, 
sobre l’àrea d’esbarjo per a gossos remarca que encara continua 
bruta per una gestió poc eficaç. Concretament, explica que el Servei 
de Neteja ha eliminat les cinc papereres de l’interior de la tanca i 
n’han col·locat a dues a l’exterior fet que afavoreix que, alguns, no 
facin l’esforç de recollir els excrements.  

Demana una nova valoració sobre els carrers on es poden instal·lar 
papereres perquè hi ha carrers de vianants on no n’hi ha, així com 
més informació sobre on s’han ubicat els nous contenidors. 

Informa que hi ha una plaga de rates i, en grau més baix, també 
insectes (paneroles o cuques). 

Sobre la Copa Amèrica, vol conèixer que se’n farà de les grades de 
fins a 25 metres de llargària? 

Pel que fa als contenidors, assenyala que hi hagut una campanya 
informativa, però si cal, es farà alguna altra acció. 

Respecte a la Copa Amèrica, manifesta que les construccions que es 
puguin aixecar són efímeres, és a dir, quan s’acabi l’esdeveniment se 
les enduran.  

Quant a les llicències de terrasses, restaurants, discoteques o hotels, 
no incrementaran perquè només pot haver les que permet el pla 
d’usos actual, és a dir, no hi haurà més establiments dels que hi ha 
ens aquests moments.  

Recalca que, en seu parer, els consells de barri són una eina molt útil 
perquè l’administració actuï segons els interessos de la ciutadania 
perquè permet donar matisos o copsar realitats que des de la 
rigidesa de l’administració o la llunyania política són més difícils de 
constatar. 

Sobre l’Àrea de gossos, fa saber que hi ha previst fer nous canvis. 

Pel que fa a les papereres, com ja es va dir en el consell de barri 
anterior, cal determinar si cap la possibilitat de posar més papereres. 

Informa que, com ja va dir en la darrera sessió,  s’ha apujat  el 
pressupost de l’Agència de Salut Pública per fer front a les plagues 



 

Reclama un compromís del regidor per comprometre tota la inversió 
que sigui possible per executar-se a la Barceloneta en els primers 
anys del següent mandat. 

de rates i  insectes. Altrament, es va facilitar dades sobre els llocs on 
va haver intervencions i demana als present que, si convé, informin 
de nous per valorar fer una intervenció.  

Salva, veí i representant de l’Associació de Veïns del Barri Mariner 
Barceloneta. 

Formula preguntes en relació amb la intervenció del regidor Rabassa 
en la darrera Audiència Pública del Districte: 

1. Existeixen locals disponibles per a entitats del barri de la 
Barceloneta? 

2. Com és que associació de veïns que no consta al Registre 
d’Entitats, que inclou entre els seus membres i Junta a 
persones difuntes, se li pugui atorgar tres locals (carrer de 
Cermeño, 13 i 15, que, ni tan sols utilitza ni cedeix altres 
entitats. En realitat, sosté que tampoc vetlla pel seu 
manteniment fet que aplana el camí perquè hi pernoctin 
rodamons i, també, s’hi amuntegui brutícia. També, 
demana conèixer qui paga les despeses. 

3. Sol·licita que se li assignin els locals del carrer de Cermeño 
a raó de la política de participació ciutadana que defensa el 
regidor. 

Informa que no té la potestat d’assignar local, sinó que es fa a través 
de la Taula de Patrimoni Ciutadà i que la seva entitat ja ha endegat 
els passos corresponents.  

En suma, posa de manifest que cal esperar que es resolgui la petició 
que va presentar el mes de febrer d’enguany. 

Sobre l’immoble qui indica amb locals buits, comunica que no és una 
dependència municipal, depenen de l'Institut Català del Sòl 
(INCASOL-Generalitat de Catalunya). Però, si es reuneixen les 
condicions oportunes, es podria iniciar un desnonament.  
 

Thales, l’Associació de Veïns del Barri Mariner Barceloneta. 

Es queixa perquè considera que no hi ha prou neteja en barri tan 
concorregut. 

Assenyala que, en la seva opinió, el procés d’arranjament del carrer 
de Cermeño ha estat un desgavell. A més, quan plou ara el terra és 
lliscant i, en conseqüència, un perill per la circulació (motos). 

Remarca que no aparca la seva moto a les places senyalitzades 
(carrer de Cermeño), ja que manca d’esporga de l’arbrat fa que si 
deixa la moto estacionada l’endemà trobi coberta amb excrements 
d’ocells. Així, afirma que en dos anys mai s'han podat els arbres, així 
com tampoc s’ha tallat un pi de la plaça de Pompeu Gener. 

Lamenta que hi ha massa persones que fan de ventre al carrer i, per 
tant, deixin els seus excrements per totes bandes.  

Vol conèixer qui ha autoritzat la instal·lació d’una terrassa al 
restaurant argentí que hi ha al carrer Salamanca, en un espai que 
entén que és de l’edifici. També, demana saber qui rep els guanys 
del permís de terrassa: la comunitat de veïns o l’Ajuntament. 
 

Quant a les taules del carrer de Salamanca, comunica que esbrinarà 
quina és la situació. Amb tot, fa saber que ha de tenir una preceptiva 
llicència municipal malgrat que el sòl sigui privat.  

Respecte a la situació de l’arbrat, fa saber que revisarà els casos que 
indica. També, informa que, normalment, es fan podes de l’arbrat 
segons les característiques de cada espècie amb una temporalitat 
diferent.  

Pel que fa a les defecacions de l’àrea de gossos, indica que ho 
posarà en coneixement perquè s’incrementi la presència d’agents 
cívics per aquella zona.   

 

 

Josep, veí. 

Fa notar que hi ha una normativa que prohibeix donar menjar als 
coloms. En aquest sentit, es queixa que a la plaça de Sant Miquel 
dues persones donen menjar als coloms davant la passivitat de la 
Guàrdia Urbana que s’asseu sovint en una terrassa de la plaça. 

Per resoldre la sobre ocupació de taules a “la Repla” (plaça del Poeta 
Boscà), proposa situar arbrat que acoti l’espai autoritzat per les 
taules de les terrasses. 

Suggereix que es podria expropiar l’Escola de Sant Joan Baptista en 
base d’un interès social per a la ciutat.  

Relatiu a les obres de pacificació al carrer d’Andrea Doria, destaca 
com uns van trencar uns panots artístics, en perfecte estat, per 
substituir-los per uns panots vulgars. 

 

En relació amb les persones que alimenten als coloms, informa que 
amb freqüència són persones en situació de solitud o que tenen una 
malaltia mental.  De manera que, es compromet a enviar efectius de 
serveis socials perquè es posin en contacte amb aquestes persones, 
però en cas que no calgui aquesta atenció s’actuï de la forma 
corresponent.  

Pel que fa a la col·locació d’arbrat a la plaça, assenyala que prenen 
nota de la idea, però apunta que només es podrien ubicar jardineres 
perquè sota de la plaça hi ha un pàrquing. També, afegeix que és 
injust que l’Ajuntament hagi de gastar més diners perquè no es 
compleix els límits d’espai de les terrasses. Afegeix, a vegades, si es 
col·loquen elements fixos (jardineres) les persones els encerclen i els 
usen per desar-hi gots o altres elements. 

Respecte a l’expropiació, fa notar que la darrera instància de 
resolució és la judicatura que analitza si ell lloc per expropiar és l’únic 
disponible. De manera paral·lela, remarca que en l’actualitat el preu 
d’expropiar es fa a preu de mercat. 

Sobre la situació dels panots al carrer d’Andrea Doria, informa que 
dilucidarà quins són els motius per trencar aquests panots artístics. 

 

Carmen, membre d’associació de veïns.  

Demana que s’esmeni la darrera acta perquè constava que ella havia 
demanat un bus a demana i, ans el contrari, ella manifesta que 

Informa que la darrera acta recull el que ella va expressar. De fet, el 
regidor ha visionat el vídeo i recomana que ella també ho faci.  

Per tot això, demana que es modifiqui l’acta per transcriure fil per 



 

reclamava el bus de barri. randa les seves paraules, encara que entén que devien ser fruit de 
l’error. 

Mercè, veïna.  

Demana una actuació al Jardí d’Antònia Vila i Ferràndiz , informa que 
la canalla no pot utilitzar l’àrea de jocs perquè hi ha gent que s’injecta 
droga i persones en situació de sense llar que es dutxen despullada 
amb sabó.  

Modificar la darrera acta del Consell de Barri de la Barceloneta per 
en relació amb el bus a demanda incloure textualment les paraules 
de la veïna Carmen. 

  

Acords principals: 

1. Verificar que s’hagin fet les reparacions o arranjaments oportuns a les Pistes Poliesportives 
Municipals del Parc de la Maquinista arreglades (ocupació per coloms, terra malmès, goteres…) 

2. Estudiar la fixació de restriccions de sorolls en horari de matinada (establiments comercials). 
3. Programar una reunió, oberta a les entitats veïnals, amb Departament de Paisatge Urbà per 

informar sobre l’aplicació de la normativa urbanística a les façanes. 
4. Aconseguir que les entitats de veïns i veïnes facin entrega d’escrit signat per entitats i personal 

sanitari sobre l’emplaçament del nou CAP de la Barceloneta al passeig Marítim, 25. 
5. Anàlisi i avaluació d’establiment de places d’aparcament per a motos (església evangèlica,...)  
6. Traslladar esborrany del projecte a les entitats que van participar en el procés participatiu sobre 

l’edifici Segle XXI. 
7. Recordar a la Guàrdia Urbana que examini l’aparcament de trixies a les places d’estacionament 

reservades per a motos. 
8. Planificar reunió amb Transports Metropolitans de Barcelona (TMB) perquè expliquin a les 

entitats en quina situació es troba el perllongament del bus de barri 120 i la viabilitat d’abastar 
tota la Barceloneta en un  trajecte. 

9. Incloure en propera ponència del nomenclàtor la valoració d’instal·lar un memorial per als 
milicians i per les milicianes afusellats que van morir en defensa de la República (si és possible 
incloure noms gravats). 

10. Fer seguiment perquè la regidora donis instruccions perquè contestin els escrits presentats en 
relació amb el bloc d’habitatges de la Maquinista.  

11. Sotmetre a consideració la conveniència d’una nova campanya informativa sobre la 
reorganització dels contenidors. 

12. Determinar la possibilitat de col·locar més papereres. 
13. Esbrinar la legalitat de la terrassa del carrer de Salamanca (restaurant argentí) i altres aspectes 

rellevants. 
14. Estudiar necessitats d’esporga d’arbrat al carrer de Cermeño i la plaça de Pompeu Gener. 
15. Destinar efectius de serveis socials a l’avaluació de les persones que donen de menjar als 

coloms a la plaça de Sant Miquel. En el cas que no calgui actuació especialitzada, actuar als 
efectes oportuns.  

16. Analitzar la possibilitat de col·locar jardineres a la plaça del Poeta Boscà per frenar 
l’extralimitació de les àrees destinades a terrassa. 

17. Esclarir que ha motiva la destrucció de panots artístics a carrer d’Andrea Doria. 
 


